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سرمقاله

اصلاحات ساختاری در آستین قضات 
مصلح

ادامه از صفحه یک
می توان  که  است  آنچنان  صادره  رأی  اهمیت 
حکمرانی جمهوری  در  رنسانس  نوعی  عنوان  به 
صاحبان  و  کارشناسان  کرد.  یاد  آن  از  اسلامی 
امر  در  متعدد  مراجع  امروزه  نیک می دانند  نظر 
شورای  مجلس  جایگاه  وهن  باعث  قانونگذاری 
اسلامی و هرج و مرج در امر قانونگذاری شده است. 
اساساً یکی از ریشه های بی اختیار شدنِ مجلس، 
همین متعدد شدن مراجع قانونگذاری است. این 
قانون اساسی، مجلس  درحالی است که مطابق 
شورای اسلامی، یگانه نهاد قانونگذار بحساب می 
آید. اما وظیفه تقنینی این نهاد توسط شوراهایی 
چون شورای عالی انقلاب فرهنگی، شورای فضای 
مجای، سران سه قوه و…به محاق رفته است. به 
نه فقط در رأس  این مجلس  امروز  دلیل  همین 
نیست.  هم  امور  حاشیه  در  بلکه  نیست  امور 
می  خاص  موضوع  به  ناظر  صادره  رأی  اگرچه 
باشد و قابلیت تعمیم به دیگر موارد را ندارد ولی 
قانونگذاری توسط مجلس  انحصار حق  بر  تاکید 
شورای اسلامی و عدم صلاحیت شورایعالی انقلاب 
سطوح  ازبالاترین  یکی  قانونگذاری  در  فرهنگی 
قضایی کشور،شوک بزرگی بر انحرافات ساختاری و 
گام مهمی جهت برگرداندن نظامات به ریل قانون 
ناظر  مذکور  رأی  اهمیت  دیگر  باشد. جهت  می 
به جایگاه قوه قضائیه در اصلاح انحرافات رفتاری 
و ساختاری دیگر دستگاه ها می باشد. این مهم 
هم بدلیل حضور تعداد قابل توجه قضات باسواد و 
مستقل و مدافع حقوق ملت است. منابع انسانی 
فهیم و مردمی جایگاه و انتظارات از قوه قضائیه را 
جهت بسامان سازی کشور، دوچندان نموده است 
است.  گذاشته  نمایش  به  را  قوه  ظرفیت های  و 
آرایی  چنین  افزایش  شاهد  پس  زین  امیداست 
آستین  از  بتواند  اصلاحات  بار  این  باشیم. شاید 
قضات مصلح بیرون بیاید و بتوانیم ساختارها را نه با 
تصمیم سیاسی بلکه با احکام قضایی اصلاح کنیم. 
انحرافات ساختاری و عملکردی یکی از ریشه های 
اصلی مشکلات کنونی است. جنبش اصلاح جویانه 
بازگشت به قانون، در عرصه سیاسی به بن بست 
رسیده است. این جنبش زمانی با تصرف مجلس 
حکومتِ  مطلوبِ  به  رسیدن  دنبال  به  دولت  و 
قانون بود. شاید این بار بتوان امید داشت جنبش 

بازگشت به قانون از دنده قضا برخیزد!

خبر

اخبار

ناوگروه ۸۶ ارتش برای نخستین بار 
دور دنیا را طی کرد

فرمانده نیروی دریایی ارتش گفت: ناوگروه ۸۶ 
نیروی دریایی ارتش شامل ناوشکن دنا و ناوبندر 
مکران برای نخستین بار دور دنیا را در ۲۱۳ روز 

دریانوردی طی کرد. 
به گزارش ایرنا، امیر دریادار شهرام ایرانی صبح 
و  نداجا   ۸۶ ناوگروه  ماموریت  توضیح  در  دیروز 
اعزام آن به دور جهان به خبرنگاران گفت: امروز 
نیروی دریایی افتخار دارد که مهترین اعزامی را که 
تا کنون در صحنه بین المللی توانسته  انجام دهد به 
اطلاع مردم برساند. فرزندان ملت غیور ایران برای 
نخستین مرتبه در تاریخ ایران زمین قادر شدند با 
به کارگیری دانش های نوین و تجهیزات به روز یک 
ناوگروه را متشکل از ناوشکن تمام ایرانی »دنا« که 
حاصل تلاش همه دانشگاهیان و دانشمندان ایران 
است به دور کره زمین چرخیده و ۲۱۳ روز عملیاتی 
را پشت سر بگذارند. فرمانده نیروی دریایی ارتش 
افزود: این ناوگروه هم اکنون در مسیر خلیج عدن 

ماموریت اسکورت نفتکش ها را در دستورکار دارد.
وی تصریح کرد: این ماموریت برای ناوگروه ۸۶ 
از مهرماه ۱۴۰۱ آغاز شد و از بندرعباس به سمت 
شرق حرکت کرده و باتوجه به اهمیت دیپلماسی 
دفاعی از هند و اندونزی هم در این مسیر دیدار کرد 
و برای اولین مرتبه بیشترین عرض اقیانوس آرام را 
بدون هیچ حادثه ای طی کرده است. فرمانده نیروی 
به  ناوگروه  این  که  مسیری  افزود:  ارتش  دریایی 
سمت شرق رفته و به محدوده اقیانوس آرام عزیمت 
کرده برای نخستین مرتبه است و توانسته رزمایش 
مشترک ارتش انقلابی را در سال ۱۴۰۱ با اجرای تمام 
اجرایی  را  بود  برایش مشخص شده  تمریناتی که 
کند. وی ادامه داد: ملت عزیز ایران! فرزندان شما از 
۲۹ استان کشور بر عرشه ناو گروه حاضر هستند و 
با اقتدار مثال زدنی دور جهان را طی کردند. دریادار 
ایرانی با بیان اینکه این افتخار برای نخستین مرتبه 
در تاریخ به دست ایرانیان رقم خورده است، گفت: 
این اقدام بسیار بزرگ با روحیه صلح طلبی و تکیه 
بر وحدت جمعی حاصل شده است. وی افزود: نظم 
جدید بین المللی به سمت چند قطبی شدن پیش 
توسعه  حال  در  هم  نوظهور  قدرت های  و  می رود 
و  مقاومت  گفتمان  هم  ایران  گفتمان  و  هستند 

حمایت از مظلومان جهان است.

بحث استیضاح وزیر دیگری مطرح 
نیست

معاون پارلمانی رئیس جمهور با تاکید بر اینکه 
ارتباط دولت و مجلس خیلی خوب است، گفت: 
الان بحث استیضاح وزیر دیگری مطرح نیست. 
سیدمحمد حسینی در گفت وگو با ایسنا درباره 
نحوه تعامل دولت و مجلس پس از استیضاح 
وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار کرد: رابطه 
دولت و مجلس رابطه خوبی است. ممکن است 
یک نماینده ادعا کند که دولت ضعیف است که 
در این حالت دولت در برابر یک نماینده موضع 
نیست  این  هم  استیضاح  معنای  نمی گیرد. 
که دولت و مجلس در برابر هم هستند. شما 
مشاهده کردید که دو سوم نمایندگان به لایحه 
تشکیل وزارت بازرگانی رای داده اند و کلیات آن 

تصویب شده است.
وی تاکید کرد: ارتباط دولت و مجلس خیلی 
خوب است ولی به هر حال ممکن است برخی 
افراد موضع گیری هایی داشته باشند که این به 

معنای موضع کل دولت یا مجلس نیست.
استیضاح  احتمال  درباره  همچنین  حسینی 
شدن چند وزیر دیگر گفت:  بحث استیضاحی 
باشد  مطرح  استیضاح  اگر  نیست.  مطرح 
بلافاصله به ما خبر می دهند ولی الان بحث 

استیضاحی مطرح نشده است.
رئیس  جمهوری درخصوص  پارلمانی  معاون 
زمان معرفی وزرای آموزش  و پرورش، صمت و 
کشاورزی به مجلس تصریح کرد: هنوز رئیس 
نرسیده  بندی  جمع  به  زمینه  این  در  جمهور 

است.

راهکار بازوی پژوهشی مجلس از 
مهار تورم

به  گزارشی  طی  مجلس  پژوهش های  مرکز 
بررسی راهکارهای کوتاه مدت و بلندمدت مهار 

تورم، پرداخت. 
پژوهش های  مرکز  عمومی  روابط  گزارش  به 
مجلس شورای اسلامی، دفتر مطالعات اقتصادی 
این مرکز در گزارشی با عنوان »راهکارهای کوتاه 
مدت و بلندمدت مهار تورم« تصریح کرده است 
اقتصاد به دو دسته  ایجاد تورم در  که عوامل 
تقسیم  قابل  مدت  کوتاه  و  بلندمدت  عوامل 

است.
براساس این گزارش عامل اصلی ایجاد تورم در 
بازه بلندمدت که منجر به میانگین تورم بالاتر در 
ایران نسبت به کشورهای دیگر شده، رشد بالای 
نقدینگی مازاد بر رشد تولید است، البته رشد 
نقدینگی خود به صورت درون زا معلول ناترازی 
است.  کشور  اقتصاد  در  هزینه  درآمد-  های 
ناترازی درآمد- هزینه در مقیاس اقتصاد کلان، 
به معنای فرونی رشد مخارج بر رشد درآمد ملی 
است. در مقابل عامل ایجاد نوسانات تورم حول 
کوتاه  های  بازه  در  اقتصاد  در  بلندمدت  روند 
انتظارات تورمی )که در  لنگر  به  مدت وابسته 
اقتصاد ایران وابسته به نرخ ارز غیررسمی است( 
و واکنش سیاستگذار پولی به این نوسانات است. 
با  گزارش مرکز پژوهش های مجلس می افزاید 
توجه به تفکیک صورت گرفته، راهکارهای مهار 
تورم ناظر بر افق اثرگذاری اقدامات، در دو دسته 
کوتاه مدت و بلندمدت قابل بیان است. به طور 
خاص اقداماتی که در کوتاه مدت بر کنترل تورم 
تأثیر دارد شامل حداقل سازی نوسانات نرخ ارز 
حول روند بلندمدت نرخ ارز حقیقی، حکمرانی 
ریال و تقویت سیاستگذاری پولی توسط بانک 
اثرگذاری  دامنه  با  اقدامات  و  است  مرکزی 
بلندمدت نیز در موارد کنترل کمیتّ و نظارت 
بر کیفیت نقدینگی، اصلاح نظام بانکی و گزیر 
بانک های ناسالم، اصلاح ساختار بودجه و بهبود 
تراز عملیاتی، عدم استفاده از استراتژی قیمت 
گذاری برای مهار تورم، اصلاح ناترازی صندوق 
های بازنشستگی، کاهش حجم نقدینگی موجود 

و تغییر لنگر اسمی خلاصه می شود.

عامل  هیات  رئیس  صداوسیما،  گزارش  اساس  بر 
صندوق توسعه ملی در همایش ملی اقتصاد هوشمند و 
توسعه مالی، با بیان اینکه دانش حکمرانی ما برای اداره 
صندوق در بین مقامات نقص داشته و از این بابت 
صندوق آسیب هایی دیده است، گفت: به طورمعمول 
کشور های نفت خیز از منابع نفتی و سایر کشور ها 
ثروت  صندوق  توانسته اند  خود  منابع  دیگر  از  نیز 
ملی تاسیس کنند که برخی کشور ها این منابع را در 
بودجه جاری، برخی در بخش توسعه و برخی نیز برای 
نسل های آتی حفظ می کنند؛ صندوق توسعه ملی در 
کشورما طبق اساسنامه، با کارکرد توسعه ای و صیانتی 
تعریف شده، ولی درعمل کمتر این چنین بوده و بیشتر 

در جهت تثبیت بودجه استفاده شده است.
مهدی غضنفری  پیش نیاز هوشمند سازی اقتصاد را 
هوشمند کردن مفاهیم دانست و با ذکر مثالی، افزود: 
مفهموم اقتصادی که بر اساس آن حساب ذخیره ارزی 
تاسیس شد به درستی تببین نشد و هم اکنون نیز 
صندوق توسعه ملی با چنین چالشی مواجه است و 
نکته جالب این است که بیشترین نقش نیز بر عهدۀ 
کامپیوتر های  با  که  است  حسابرسانی  و  حکمرانان 
با  نادرست  مفاهیم  اعمال  به  است  ممکن  هوشمند 

سرعت بیشتری دامن بزنند.
رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی، با اشاره به 
طولانی شدن دوره ساخت و استمهال در پروژه هایی که 
از صندوق وام دریافت کرده اند، گفت: مشکل اساسی 
تولید و توسعه  بین  این طرح ها چالش مفهومی  در 
است به طوریکه برخی تولید را مقدس دانسته و در 
مقابل از بازپرداخت وام خودداری می کنند در حالیکه 
ما به دنبال توسعه هستیم و مفهوم این دو متفاوت 
است و منابع صندوق در بخش تولید نباید رسوب پیدا 
کند چرا که به این شکل منجر به توسعه نمی شود و 
کاملا ضد تولید است، یعنی توسعه از تکرار منابع در 
تولید شروع می شود نه از رسوب منابع در یک یا چند 

طرح تولیدی.
وی با بیان اینکه برخی پروژه های نفت و گاز نیز با 
وجود رسیدن به مرحله بهره برداری هم اکنون برای 
برخی  و  داشته  استنکاف  صندوق  منابع  بازپرداخت 
نیروگاه ها نیز به علت وجود مشکلات از درک درست 
مفاهیم اقتصادی از جمله عدم ساماندهی بازار انرژی 
به بن بست خورده اند، گفت: وقتی نیروگاهی، انرژی 
را به قیمت پایین می فروشد نمی تواند منابع را برگرداند؛ 
متوقف  یا  و  کند  نیروگاه ها  توسعه  مسیر  بنابراین 
می شود؛ در اینجا نیز دو مفهوم تولید و توسعه به جای 

هم به کار رفته است.
غضنفری تاکید کرد: در حکمرانی اقتصادی کشور، 
یکی از مشکلات ما تعریف نا درست مفاهیمی است 
که منجر به توسعه می شود، از جمله بازار انرژی که 
نادرست آن موجب کند شدن توسعه حوزه  تعریف 

نیروگاهی شده است.
اینکه مسیری که صندوق طی می کند  با ذکر  وی 
باید هوشمند باشد، گفت: در ابتدا باید استراتژی ها 
وابزارها؛ مقایسۀ  تاکتیک ها  باشد و سپس  هوشمند 
صندوق با صندوق های ثروت ملی جهان برای ما بسیار 
هشدار دهنده بود در حالی که متوسط نرخ بازده آن ها 
حدود ۶ درصد بوده، متوسط نرخ بازگشت سرمایه برای 
صندوق توسعه ملی صفربوده است که نشان می دهد 

بعد از ۱۰ سال در عمل صندوق کوچک شده است و 
اگر مسیر استهلاک منابع ادامه یابد، صندوق به طور 
کامل از بین می رود و به جای صندوق هزار میلیاردی 
برای نسل های آینده درعمل چیز زیادی باقی نمی ماند.

رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی با اشاره به 
در جهان،  ملی  ثروت  از ۱۰۰ صندوق  بیش  فعالیت 
تفاوت های  تطیبقی  مقایسه  اساس  بر  کرد:  اضافه 
چشمگیری بین حکمرانی صندوق توسعه ملی و برخی 
از صندوق های ثروت ملی دیده می شود و آن ها رفتار 
هوشمندتری نسبت به ما دارند که به راحتی می توان از 
آن ها بعضا الگو برداری کرد؛ ظاهراً تنها صندوقی که در 
دنیا تسهیلات می دهد، صندوق توسعه ملی ایران است 
و یکی از صندوق هایی که در حوزه نفت در کشور های 
نفتی حضور ندارد نیز صندوق توسعه ملی است در 
حالی که بسیاری صندوق ها در سایر کشور های نفتی 

در حوزه نفت و توسعه میادین نفتی حضور دارند.
وی با اشاره به افزایش سرمایه صندوق دبی به بیش 
از یک هزار میلیارد دلار و سرعت بالای رشد صندوق 
ایران یک صندوق ۱۵۰  نروژ و چین، گفت: صندوق 
میلیارد دلاری است که حدود ۱۰۰ میلیارد آن توسط 
دولت های مختلف برداشت شده و حدود ۴۰ میلیارد 

نیز تسهیلات پرداخت کرده است.
باید صندوق توسعه ملی را به صندوق ثروت ملی 

تبدیل کنیم
به  را  ملی  توسعه  صندوق  باید  اینکه  بیان  با  وی 
صندوق ثروت ملی تبدیل کنیم، افزود: امیدوارم این 
مفهوم برای کسانی که برنامه هفتم توسعه را تدوین 
می کنند به درستی تببین شود که طبق اساسنامه ممکن 
است به همۀ اهداف نرسیم یعنی هوشمندی لازم شکل 
نگیرد؛ بنابراین مجبوریم برای تبدیل صندوق توسعه 
ملی به صندوق ثروت ملی، برخی اصلاحات قانونی را 

انجام دهیم.
رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی با تاکید بر 
ورود کلیه درآمد های نفتی و گازی کشور به صندوق 
و تزریق سود حاصل از سرمایه گذاری این منابع به 
بودجه، افزود: هم اکنون سه مفهوم اصلی در کشور 
ناهوشمندی در  و موجب  اختلاط معانی شده  دچار 
تفاوت  آن ها  اولین  حکمرانی صندوق شده است که 
در چهل  است؛  است  ثروت  و  میان مفهوم سرمایه 
سال گذشته سرمایه با ثروت اشتباه گرفته شده و از 
نفت به عنوان ثروت یاد شده و همۀ آن صرف بودجه 
شده و مازاد آن به صندوق رفته و دولت ها هر زمان 
که نیاز داشته اند از آن برداشت کرده اند در حالی که 
نفت سرمایه است نه ثروت و هیچ کسی از سرمایه 
برای مخارج خود استفاده نمی کند؛ بلکه از سود سرمایه 
گذاری آن استفاده می کند و چنانچه این قاعده مهم 
طی ۱۰ سال گذشته در صندوق اجرا می شد؛ هم اکنون 
یک صندوق یک هزار میلیارد دلاری داشتیم نه یک 

صندوق ۱۵۰ میلیارد دلاری.
صندوق هر سال بابت ضرر خود مالیات نیز 

پرداخت می کند
غضنفری در ادامه با اشاره به مشکل صندوق توسعه 
ملی با سازمان حسابرسی بر سر مالیات منابع ریالی 
طبق  ملی،  توسعه  صندوق  داشت:  اظهار  صندوق، 
قانون مجلس مبنی بر تبدیل ۲ تا ۱۰ درصد از منابع 
صندوق به ریال، حدود ۹ میلیارد دلار منابع صندوق 
را به ریال تبدیل کرده است که هم اکنون در صورت 
تبدیل این مبلغ به دلار با کاهش ارزش ۸ میلیارد دلاری 
منابع صندوق روبرو می شویم؛ ولی چگونه است که 
سیستم حسابرسی هر سال صندوق را سودده نشان 
می دهد؟ ریالی که پرداخت شده ۲۴ درصد سود نشان 
می دهد و باید مالیات آن پرداخت شود یعنی صندوق 

هر سال بابت ضرر خود مالیات نیز پرداخت می کند چرا 
که با واحد ریال سود نشان می دهد، ولی با واحد ارز 
ضرر است و با این طرز فکر، صندوق هر سال در حال 

کوچک تر شدن است.
وی با بیان اینکه ما صندوق ارزی هستیم و سازمان 
حسابرسی باید سود و زیان ما را باید براساس واحد 
ارزی تعیین کند، گفت: این سیسیتم حسابرسی به 
هیج وجه هوشمند نبوده و با این نظام حسابرسی به بن 
بست می خوریم؛ بنابراین در ابتدا باید مفاهیم هوشمند 
شود بعد مکانیزه و دیجیتال شود، چرا که با مفاهیم 

ناهوشمند فقط سرعت شکست را بالاتر می بریم.
صندوق باید هر سال بزرگتر شود

طریق  از  سازی  هوشمند  اینکه  بیان  با  غضنفری 
اقتصادی  ما در حکمرانی  و  داده ها حاصل می شود، 
به شدت نیازمند بازتعریف مفاهیم اقتصادی قبل از 
هم  داشت:  اظهار  هستیم،  ابزار ها  سازی  هوشمند 
اکنون با فریب نام مقدس تولید، از صندوق تسهیلات 
می گیرند و پس نمی دهند که این ضد توسعه است و 

باید از آن جلوگیری شود.
وی با تاکید بر اینکه صندوق باید هر سال بزرگتر 
شود، گفت: اگر صندوق کوچک شود ما هیچ چیز برای 
نسل نگذاشته ایم و کسانی که هیچ چیز برای نسل بعد 
نگذاشته اند نباید ادعا کنند هوشمند هستند این در 
حالی است که برخی نمایندگان اصرار بر دریافت منابع 
صندوق بدون در نظر گرفتن مطالعات امکان سنجی 
زمان  در  بعد  سال  شک ۵  بدون  هستند؛  آن  مالی 
بازپراخت و وقتی پروژۀ مزبور در بازپرداخت اقساط 
ناتوان و درمانده می شود، هیچ یک از این نمایندگان 
محترم به صندوق تشریف نمی آورند و بگویند صندوق 
چگونه منابعی را که با اصرار آن ها داده است پس بگیرد 

که این هم یک نوع ناهوشمندی است.

حجت الاسلام حسین طائب، مشاور عالی فرمانده سپاه، در جلسه 
پرسش و پاسخ با دانشجویان دانشگاه خوارزمی به تبیین وضعیت 
کشور در سه عرصه بین المللی، منطقه ای و داخلی پرداخت و به 

سوالات دانشجویان پاسخ داد.
به گزارش »انتخاب«؛ طائب در این جلسه به سوالات دانشجویان 
پاسخ داد و از دانشجویان خواست تا در قضاوت هایشان انصاف 
داشته باشند، گفت: باید مهاجرت را در حوزه های مختلف مدیریت 
کنیم. پس از کرونا خدمات ما در حوزه بهداری و پرستاری را دیدند، 
اکنون کشورهای زیادی به دنبال جذب پرستاران ما هستند. وی 
تأکید کرد: گرانی داریم. این گرانی ها متأثر از بازی است که بخشی 
از این بازی را دشمن بازی می کند و بخشی دیگر متعلق به خودمان 

است.
مشاور عالی فرمانده سپاه در پاسخ به سوال یکی از دانشجویان 
درخصوص آزادی بیان در ایران گفت: پس از آنکه از مسئولیت 
خارج شدم، مشغول جهاد تبیین هستم و دانشگاه های زیادی رفته 
ام. آیا دیده اید با یکی از دانشجویان این دانشگاه ها به دلیل سوال 

از من برخورد شده باشد؟
هیچ کشوری اجازه براندازی نمی دهد

وی تأکید کرد: هیچ کشوری عامل بیگانه را قبول نمی کند چه 
نخبه باشد چه نباشد. سال ۷۱ یا ۷۰ که معاون ضدجاسوسی وزارت 
اطلاعات بودم، آمریکایی ها که نفت کشور ما را از دست داده بودند، 
یک نفر را به عنوان نخبه شیمی معرفی کردند تا در وزارت نفت 
مشغول شود. برنامه شان این بود که پس از مدتی به عنوان وزیر 
نفت باشد. ما مخالفت کردیم. سیستم اطلاعاتی این را فهمید و چرا 
باید اجازه دهیم چنین فردی حتی نخبه باشد، به وزارت نفت بیاید؟

طائب اشاره کرد: در زمانی که غرب دنبال براندازی در کشور 
است، ما باید داخل را آرام نگه داری. وقتی آمریکایی ها صراحتا 
می گویند که در امور ایران دخالت می کنند و اسرائیلی ها می گویند 

که در ایران مشغول عملیات هستند، نباید مقابله کنیم؟
وی با بیان اینکه اعتراض با براندازی فرق می کند، گفت: هیچ 
که  کسی  با  اعتراضات  در  نمی دهد.  براندازی  اجازه  کشوری 
می خواهد نفوذ کند، مقابله می کنیم. نفوذی هم در حاکمیت بوده، 
هم در حوزه های سیاسی و هم اجتماعی. در نفوذی های حاکمیت 
هیچگونه کوتاهی نکرده ایم و هر موردی دیده ام برخورد کرده ایم. 

اما اگر نفوذی در جمعیت باشد، باید برخورد کنیم.
به گروهی  رهبر  اینکه  به سوالی در خصوص  پاسخ  در  طائب 
با  دانشگاه ها  برخورد  این حال  با  دادند  زندانیان سیاسی عفو  از 
دانشجویان سنگین است، گفت: آن عفو برای زندانیان بود. اگر 
همان وسط اغتشاشات فرمان عفو می دادند، اثر نداشت. ما آنچه 

می خواهیم برداریم، مقابله با نفوذی هاست.
مشاور عالی فرمانده سپاه در پاسخ به سوال دیگری از دانشجویان 
خواست خود را نماینده ملت معرفی نکنند، گفت: معتقدم که روند 
فساد کاهشی است و روند مبارزه با فساد افزایشی است. در جریان 
مبارزه با فساد حتی خانه نشین شده ام. عمده فساد از طریق جریان 

خارجی به داخلی است.
وی با بیان اینکه رهبر انقلاب اعلام عمومی کردند که مراقب 
ثروت های بادآورده باشید، گفت: آن زمان مبارزه جدی می کردیم 
با فساد، اما چون دوره توسعه بود، مطرح نمی شد. هرچه پیشتر 
رئیس  پسر  جمهور،  رئیس  برادر  شد.  قوی تر  برخوردها  آمدیم، 

جمهور و ... از جمله افرادی هستند که با آنان برخورد شده است.

طائب تأکید کرد: اگر در مبارزه با فساد موفق می شدیم، بسیاری 
از مشکلات امروز کشور نبود. اما می خوام بگویم که هرچه جلوتر 
می رویم، جریان ثروت از قدرت بیشتر می شود، ولی مقابله با فساد 

هم بیشتر شده است.
وی خطاب به دانشجویی که سوال پرسیده بود، گفت: گفتید 
مصونیت، چه کسی مصونیت دارد؟ به مقابله با فساد در آمریکا 
اشاره کردید؛ مگر جنبش ۹۹ درصد را سرکوب نکردند؟ کدام بخش 

حقوق بشر در اروپا اتفاق افتاده است؟
مشاور عالی فرمانده سپاه درباره محاکمه روحانی گفت: تجربه 
من در جمهوری اسلامی در این۴۳ سال می گوید دیر و زود دارد، 
اما سوخت و ساز ندارد. اما اینکه الان اولویت ما محاکمه قبلی ها 
است؟ جامعه را به سمت حل مسائل ببریم و پیشرفت کشور را 
دنبال کنیم یا حتی موضوع اقتصاد و پیشرفت را تبدیل به دعوا 

سیاسی کنیم؟
وی ادامه داد: اگر این دولت موفق شد و نشان بدهد که روندها 
را تغییر داده، پایان ۴ سال نشان دهد که پیشرفت در کشور اتفاق 
می افتد، آن موقع مطالبه گری صورت می گیرد. مطالبه گری بخشی 
نیست؛ مطالبه عمومی است با برخورد کسی که ترک فعل کرده 

است. مفاسد را نمی گویم.
از  استفاده  برای  دانشجویان  از  یکی  به سوال  پاسخ  در  طائب 
دوربین برای مقابله با بدحجابی گفت: دوربین برای فساد امنیتی 
دغدغه  اینکه  درخصوص  وی  دارد.  مدت  دزار  برنامه  و  است 
مسئولان، موضوع حجاب است، گفت: چه کسی چنین حرفی 
زده است؟ ا اگر دغدغه این بود، استیضاح نباید شکل بگیرد مگر 

مسئولان فرهنگی، عزل و نصب ها نباید اتفاق می افتاد.

آمار تکان دهنده رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی کشور

دارایی صندوق ته کشید!
صندوق توسعه ملی، با هدف تبدیل بخشی از عواید ناشی از فروش نفت و گاز، میعانات گازی و فراورده های نفتی به ثروت های ماندگار، مولد و سرمایه های 

زاینده اقتصادی و نیز حفظ سهم نسل های آینده از منابع نفت و گاز و فراورده های نفتی تأسیس شده است.

ود محاکمه می شودرئیس سابق سازمان اطلاعات سپاه مطرح کرد وحانی دیر یا ز ر

مهدی غضنفری 
گفت: صندوق 

ایران یک 
صندوق 150 

میلیارد دلاری 
است که حدود 
100 میلیارد آن 

توسط دولت های 
مختلف برداشت 

شده و حدود 
40 میلیارد 

نیز تسهیلات 
پرداخت کرده 

است

از  قالیباف  آقای  شکایت  موضوع  از  گفت:  مجلس  پیشین  ادوار  نماینده 
جهانگیری به این شکل استنباط می شود که آقای قالیباف به دنبال این است که 
مسائل و حواشی گذشته را به میدان بکشاند و با آن بازی کند تا بتواند پایگاهی 

در بین مردم پیدا کند.
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی در 
گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال که خبری در روزهای گذشته منتشر 
شد مبنی بر اینکه آقای قالیباف علیه آقای جهانگیری در موضوعی مربوط به 
مناظره های انتخابات ریاست جمهوری سال ۹۶ شکایت کرده است. چرا این 
موضوع در این برهه زمانی مطرح شده است، گفت: واقعیت امر این است که 
مجلس یازدهم کارنامه بسیار منفی نزد مردم دارد و عمده این اتفاق به خاطر 
ضعف هیأت رئیسه و در رأس آن آقای قالیباف رئیس مجلس است. به طوری 
که مردم فقط به احترام فرمایشات رهبری، مجلس را انقلابی نام می برند و مورد 

هجمه قرار نمی دهند. 
وی افزود: وگرنه آنچه که واقعیت دارد این است که خودروهای شاسی بلند، 
دناپلاس های اول مجلس، وام های مسکن، افزایش حقوق نامتعارف، گرفتن 
اضافه کار و حق مأموریت توسط برخی نمایندگان مجلس و برخی کارکنان نشان 
داد که این مجلس انقلابی نیست و این ناشی از ضعف هیأت رئیسه و عدم 
آشنایی و آگاهی به قواعد یک پارلمان سالم است. بنابراین از این موضوع به 
این شکل استنباط می شود که آقای قالیباف به دنبال این است که مسائل و 
حواشی گذشته را به میدان بکشاند و با آن بازی کند تا بتواند پایگاهی در بین 

مردم پیدا کند.
ایمن آبادی در پاسخ به این سوال که چرا این روند به وجود آمده است و علت 
نارضایتی مردم چیست، گفت: از هر کارشناس مبتدی بپرسید می گوید ۸۵ 
درصد مردم ناراضی هستند. چرا؟ زیرا مردم از تبعیض ناروا، بی عدالتی ها و از 
این رانت ها ناراضی هستند. نماینده مردم رانت یک میلیارد تومانی را گدابازی 
محتاج  شب شان  نان  به  که  مردمی  برای  کنید  حساب  شما  می کند.  تلقی 

هستند این نارضایتی چیزی بود که قرار نبود در انقلاب ما رخ دهد.
باید اتفاقاتی بیفتد. مردم منتظر تغییرات هستند. نارضایتی خودشان را در 
سال های ۹۶، ۹۸، ۱۴۰۰و ۱۴۰۱ اعلام کردند. با برخورد و بستن فضای مجازی 
کاری پیش نمی رود. الان همه مردم با فیلترشکن وارد فضای مجازی می شوند. 
فقط خرج مردم با فیلترشکن زیاد شده است. در هر صورت مردم ناراضی هستند 

و منتظر تغییر و اصللاح هستند. 
ایمن آبادی در پاسخ به این سوال که آقای رئیسی در روزهای گذشته حکمی 
ناآرامی های سال گذشته صادر کردند  بررسی  کارگروه  جهت تشکیل هیئت 
اهداف و پیام تشکیل این کارگروه چیست، گفت:. یکسال گذشته تعدادی انسان 
از هر دو جناح کشته شدند. حالا نوشدارو پس از مرگ سهراب اتفاق افتاده 
است؟ این کمیته می خواهد چه کاری انجام دهد؟ وزارت کشور قبلا اینچنین 
کمیته ای تشکیل داد نتیجه آن چه شد؟  فکر می کنم این موضوعات بازی روانی 
بوده و مردم هم هیچ عکس العملی نشان ندادند و در فضای مجازی از آن به 

عنوان طنز استفاده می کنند. 

وی در پاسخ به این سوال که ترکیب هیئت انتخاب شده را چه طور ارزیابی 
می کنید و آیا می شود در آینده به نتایج آن امیدوار بود، گفت: ما به دولت 
آقای رئیسی نه تنها امید نداریم، بلکه بیم و ترس هم داریم. زیرا ۲۱ ماه از 
عمر این دولت گذشت و شرایط کشور بدتر شد. دولت با تغییر وزرا فقط 
زمان می خرد، اینطور نیست که وزرا مشکل داشته باشند، تیم اصلی  دولت  

ناکارآمد هستند.
ایمن آبادی در پاسخ به این سوال که بعد از گذشت اعتراضات اخیر، لایحه 
برگزاری تجمعات از سوی دولت به مجلس تقدیم شد و اعلام شده که از این 
پس اصناف و اقشار با داشتن مجوز می توانند تجمعات خود را برپا کنند. تحلیل 
شما درباره این لایحه چیست، گفت: این لایحه خلاف واقع است. لایحه ای که 
دادند این را نمی گوید و تقریبا هر نوع تجمع و اعتراضی مجوز برخورد دارد. 
چون آنقدر برای مجوز گرفتن سخت گرفتند و آنقدر قواعد سختی اتخاذ کردند 
که هیچ کسی نمی تواند مجوز بگیرد. اگر مجوز هم گرفتید وقتی در تجمعات یک 

عطسه شود به زندان می روید.
وی افزود:  بنابراین با این لایحه، هرگونه تجمع و اعتراضی مجوز برخوردش 
نیز صادر شده است که این روند خیلی جالب نیست. این لایحه مردمی نیست، 
لایحه مردمی این را نمی گوید. شما چه لایحه ای گذاشتید که از احزاب و جناح ها 
نظرخواهی نکردید، خودتان یک لایحه ای نوشتید که تعارض منافع برای خود 
دولت دارد و دولت دست و پای همه را برای هرگونه اعتراضی بسته است. یعنی 
از این به بعد نمی شود به دولت اعتراض کرد و این اشکال بزرگ این لایحه است.

مشکل  حال  به  تا  نتوانستیم  چرا  که  سوال  این  به  پاسخ  در  ایمن آبادی 
تجمعات اعتراضی را برطرف کنیم، گفت: همیشه این ترس وجود دارد که 
هر کس اعتراض می کند به دنبال براندازی است که من این موضوع را قبول 
ندارم. خیلی از دلسوزان نظام به روند دولت معترض هستند آیا این افراد به 
دنبال براندازی هستند؟ بنابراین آدم باید خیلی بی عقل باشد که به دنبال 

براندازی باشد. 

نماینده ادوار پیشین مجلس مطرح کرد
دولت با تغییر وزرا به دنبال زمان خریدن است
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